

جمهورية العراق
وزارة التعليم العالي والبحث العلمي
جامعة الموصل



كرسى اليونسكو جامعة الموصل
UNESCO Chair University of Mosul



الأمن التعليمي وأثره في نبذ التطرف العنيف
وتعزيز السلم المجتمعي

المؤتمر الدولي الثاني

الدليل التعريفي

لكرسي اليونسكو لنبذ التطرف
العنيف وتعزيز ثقافة السلام

جامعة الموصل وكلية النور الجامعة
يومي 11 - 12 شباط 2024

التسميات المستخدمة وطريقة عرض المواد في هذا المنشور لا تعني بأي حال التعبير عن أي رأي مهما كان من جانب اليونسكو فيما يتعلق بالوضع القانوني لأي بلد أو إقليم أو مدينة أو منطقة أو لسلطاتها، أو فيما يتعلق بتعيين حدودها، وإن الآراء الواردة في هذا المنشور هي آراء المؤلفين ويتحملون المسؤولية الناشئة عن كل ما ورد فيها؛ وهي ليست بالضرورة معبرة عن وجهة نظر اليونسكو ولا تلزم المنظمة.



كرسي اليونسكو جامعة الموصل
UNESCO Chair University of Mosul



كرسي اليونسكو - جامعة الموصل (نبد التطرف العنيف وتعزيز ثقافة السلام)

كرسي اليونسكو

منصة بحثية - علمية - تدريبية تهدف الى تبادل المعرفة ونشرها، وتطوير وبناء القدرات العلمية والتعليمية لدى أساتذة الجامعة والطلبة، ومنفتحة على التعاون مع المؤسسات التعليمية والتربوية والمؤسسات الحكومية ومؤسسات المجتمع المدني في العراق والعالم.

من نحن

- خلال الدورة السادسة والعشرون لمنظمة الأمم المتحدة للتربية والثقافة والعلوم (اليونسكو) 1992 أطلق برنامج كرسي اليونسكو بعنوان (UNESCO Chair/UNITWIN) لتعزيز التعاون بين المنظمة الدولية ومؤسسات التعليم العالي في جميع انحاء العالم في واحد أو أكثر من مجالات عمل اليونسكو وانشطتها، حيث هذه الشراكة وضعها الرسمي من خلال عقد اتفاقية بين منظمة الأمم المتحدة للتربية والعلوم والثقافة (المدير العام لليونسكو) وبين المؤسسة التعليمية التي ينشأ فيها الكرسي (رئيس الجامعة).

<https://www.unesco.org/en/unitwi>

- وطبقاً لهذا الإطار جاء تأسيس كرسي اليونسكو في جامعة الموصل بعد توقيع اتفاقية مع منظمة الأمم المتحدة للتربية والعلوم والثقافة في العالم لإنشاء الكرسي ذي الرقم (834) من مجموع الكراسي الممنوحة من المنظمة الدولية لدول العالم وذلك في كانون الثاني/2023، وهو الكرسي الثالث في العراق بعد كرسي اليونسكو في جامعة الكوفة حول دراسات حوار الأديان في العالم الاسلامي وكرسي اليونسكو في جامعة بغداد حول دراسات منع الإبادة الجماعية في العالم الإسلامي.
- إن كرسي اليونسكو هو جزء من جامعة الموصل ويسري عليه النظام المالي والإداري الذي يسري ويطبق في الجامعة، ويرتبط من الناحية الإدارية بالمساعد العلمي لرئيس الجامعة.

الأهداف

- يهدف الكرسي إلى تحقيق هدف نبذ التطرف العنيف وتعزيز ثقافة السلام بكل وسيلة بحثية وتعليمية وتدريبية تتفق وهذا الغرض وقد تأسس كرسي اليونسكو لتحقيق الأهداف الآتية:
- اعداد وتنفيذ الدراسات والأبحاث ونشرها أو المشاركة بها في المؤتمرات والندوات المتخصصة في مجال أنشطة الكرسي ونشرها على الموقع الخاص باللجنة وموقع الجامعة.
- المساهمة بتعزيز الوعي والثقافة الخاصة بمجال اهتمام الكرسي لدى مختلف فئات المجتمع بشكل عام وفئة الشباب الجامعي بشكل خاص وذلك من خلال:
- إعداد النشرات وتوزيعها.
- زيارة المدارس لتعزيز المعلومات وإثرائها لدى الطلبة.
- تنظيم المؤتمرات وورش العمل والندوات العامة والمتخصصة.
- تطوير العلاقات البحثية والتعليمية والعلمية مع مختلف المؤسسات التعليمية داخل وخارج العراق وبشكل خاص الكليات والدوائر ذات العلاقة.
- بناء شبكة من العلاقات مع المؤسسات المهمة في المجال نفسه ومؤسسات كراسي اليونسكو في الجامعات المختلفة داخلياً وخارجياً.
- طرح المساقات الخاصة بمجال عمل كرسي اليونسكو في المقررات الدراسية بما يشمل القرارات الأممية المتعلقة بذلك.
- تزويد الدارسين والباحثين، سواء داخل الجامعة أو خارجها بما يحتاجون اليه من معلومات متوفرة لدى المكتبة الخاصة ببرنامج كرسي اليونسكو.
- العمل والتنسيق مع المؤسسات المحلية والخارجية بهدف تبادل المعلومات والأبحاث والدراسات.
- تنفيذ دورات تدريبية في مختلف المواضيع ذات العلاقة بعمل الكرسي.

وسائل تحقيق اهداف الكرسي

يسعى الكرسي لتحقيق اهدافه من خلال الوسائل
الآتية:-

- 1- البرامج التدريبية العلمية.
- 2- ورش العمل ودراسة الحالات.
- 3- المؤتمرات والندوات والطاولات المستديرة
والحلقات النقاشية.
- 4- المحاضرات من أساتذة الجامعة والأساتذة
الزائرون.
- 5- البرامج التلفزيونية والإذاعية.
- 6- المعارض الفنية.
- 7- المطبوعات الدورية وغير الدورية.
- 8- الإصدارات القصصية.
- 9- إنتاج الأفلام الوثائقية القصيرة.

Means to Achieve Chair Objectives

The chair seeks to achieve its objectives through the following means: _

1. Scientific training programmes.
2. Workshops and case studies.
3. Conferences and seminars.
4. Lectures from university professors and
visiting professors.
5. Television and radio programmes.
6. Art galleries
7. Periodical and non-periodical
publications.
8. Anecdotal versions.
9. Production of short documentaries.

Objectives

- The chair aims to achieve the goal of rejecting violent extremism and enhancing a culture of peace by all means of research, education and training consistent with this purpose. The UNESCO chair was established to achieve the following goals:_
 - Preparing and implementing studies and research and publishing or participating in conferences and seminars specialized in the field of the chair's activities and publishing them on the committee's website and the university's website.
 - Contribute to the promotion of awareness and culture of the area of interest of the chair among the various groups of society in general, and the university students in particular, through the following means:_
 - Preparing and distributing flyers.
 - Visiting schools to enhance and enrich information for students.
 - Organizing conferences, workshops, and general and specialized seminars.
 - Developing research, educational and scientific relations with various educational institutions inside and outside Iraq, especially colleges and relevant departments.
 - Building a network of relations with institutions interested in the same field and the institutions of UNESCO Chairs in various universities internally and externally.
 - Introducing courses related to the field of work of the UNESCO Chair in academic curricula, including relevant UN resolutions.
 - Providing scholars and researchers, whether inside or outside the university, with the information they need available in the library of the UNESCO Chair Program.
 - Work and coordinate with local and foreign institutions in order to exchange information, research and studies.
 - Implementation of training courses on various topics related to the work of the chair.

About Us:

- During the twenty-sixth session of the United Nations Educational, Cultural and Scientific Organization (UNESCO) 1992, the UNESCO Chair program entitled (UNESCO Chair/UNITWIN) was launched to enhance cooperation between the international organization and institutions of higher education around the world in one or more of the areas of UNESCO's work and activities. This partnership is of official status through an agreement between the United Nations Educational, Scientific and Cultural Organization (Director General of UNESCO) and the educational institution in which the chair is established (Rector of the University).
<https://www.unesco.org/en/unitwin>
- According to this framework, the establishment of the UNESCO chair at the University of Mosul came after signing an agreement with the United Nations Educational, Scientific and Cultural Organization as the chair number (834) from the total number of chairs granted by the international organization of the countries of the world in 2023/January. It is also the third chair in Iraq after the UNESCO chair at the University of Kufa On studies of interfaith dialogue in the Islamic world and the UNESCO chair at the University of Baghdad on studies of preventing genocide in the Islamic world. The UNESCO Chair is part of the University of Mosul and is governed by the financial and administrative system that is applicable and applied in the University, and is administratively linked to the University Vice President for scientific affairs.



كرسي اليونسكو جامعة الموصل
UNESCO Chair University of Mosul



Preventing Violent extremism and fostering culture of peace University of Mosul- UNESCO Chair Rules of procedure

UNESCO Chair

It is a research - scientific - training platform that aims to exchange and disseminate knowledge, develop and build the scientific and learning capabilities of university professors and students, and is open to cooperation with educational and pedagogical institutions, governmental institutions and civil society institutions in Iraq and the world.

The designations employed and the presentation of material throughout this publication do not imply the expression of any opinion whatsoever on the part of UNESCO concerning the legal status of any country, territory, city or area or of its authorities, or concerning the delimitation of its frontiers or boundaries. The ideas and opinions expressed in this publication are those of the authors; they are not necessarily those of UNESCO and do not commit the Organization.

The Republic of Iraq
Ministry of Higher Education
and Scientific Research
University of Al Mosul



كبرى الجامعات العراقية
UNESCO Chair University of Mosul



الأمن التعليمي وأثره في نبذ التطرف العنيف
وتعزيز السلم المجتمعي

The Second International Conference

Introductory guide

to the UNESCO Chair On Preventing Violent Extremism and Fostering a culture of peace

University of Mosul
and Al-Nour University College
On February 11-12, 2024